
چالش دعواي تعرفه اي ميان نظام پزش�كي، 
وزارت بهداش�ت و بيمه ها، قص�ه اي قديمي 
است كه همچنان حل نشده باقي مانده است. 
نكته قابل تأمل اينكه از نگاه كارشناسان حوزه 
پزش�كي مقصر اصلي واقعي نشدن تعرفه ها 
كس�ي نيس�ت جز بيمه ها! جالب اينجاست 
كه بيمه ه�ا پولي را ك�ه از م�ردم مي گيرند و 
بايد به پزشكان و مراكز ارائه دهنده خدمات 
بهداش�تي-درماني پرداخ�ت كنن�د، صرف 
سرمايه گذاري هايي در حوزه ملك و مسكن 
مي كنند؛ درس�ت هم�ان كاري ك�ه بانك ها 
با پ�ول م�ردم انج�ام مي دهند. اي�ن كار اگر 
چه براي بيمه ه�ا نان دارد، ام�ا از اين معامله 
اقتص�ادي چيزي نصي�ب پزش�كان و مراكز 
درماني نمي ش�ود، بلك�ه آنها ب�ا تأخيرهاي 
چن�د ماه�ه پولش�ان را درياف�ت مي كنند. 
قص��ه واقعي نب��ودن تعرفه هاي درم��ان آنقدر 
تكراري ش��ده  كه بيان چندين ب��اره آن لطفي 
ندارد، اما وقت��ي چالش هايي همچون مهاجرت 
پزشكان يا خالي ماندن ظرفيت دستياري برخي 
از رشته هاي پزش��كي همچون اطفال و قلب در 
سال جاري مطرح شد، دوباره پاي واقعي نبودن 
تعرفه ها به ميان آمد. امسال هم تعرفه هاي درمان 
28 درصدي رشد داشت، در حالي كه پيشنهاد 
نظام پزشكي رشد 60 درصدي مزد درمان بود. 
همين رشد 28 درصدي تعرفه هاي درماني هم 
موجب شده اس��ت گروه قابل توجهي از مردم از 
دارو و درمان جا بمانن��د. حالا تصورش را بكنيد 
اين رشد اگر تا 60 درصد باش��د، چه بلايي سر 
سلامت جامعه خواهد آمد. جامعه پزشكان و به 
طور ويژه نظام پزشكي معتقدند افزايش تعرفه ها 
نه از جيب مردم كه از سوي بيمه ها بايد پرداخت 
شود. بيمه ها هم نه فقط زير بار چنين پرداختي 
نمي روند، بلكه با همان پول��ي هم كه از مردم به 

دستشان مي رسد براي خودشان سرمايه گذاري 
مي كنند و مانند بانك ها يك پا دلال مس��كن و 

بساز و بفروش هستند!
 ساختار معيوب بيمه ها مانع واقعي شدن 

تعرفه ها
عبدالرس��ول صداقت، عضو ش��وراي عالي نظام 
پزش��كي، رئيس نظام پزش��كي كرج مهم ترين 
چال��ش جامعه پزش��كي را تعرفه ه��ا مي داند و 
معتقد است: » تعرفه هاي پزشكي بايد بر اساس 
قانون قيمت تمام شده به اضافه سود معقول، براي 
بخش خصوصي و دولتي محاسبه شود، اما هيچ 

وقت واقعي نمي شود.«
وي در پاس��خ به اين س��ؤال كه چ��را تعرفه ها 
هيچ وقت واقعي تعيين نمي ش��ود، به س��اختار 
معي��وب ش��وراي عالي بيمه س��لامت اش��اره 
می كند و مي افزايد: » شوراي عالي بيمه سلامت، 
تصميم گيرن��ده اصلي براي تعيي��ن تعرفه هاي 
پزشكي است، اما  س��اختار معيوب و غير قانوني 
اين شورا  باعث شده تعرفه ها هرگز واقعي نشود و 
دليل اصلي آن هم  بر مي گردد به اعضاي شوراي 
عالي بيمه س��لامت كه بيش از ۷0 درصد آنها را 
بيمه هاي دولتي و خصوصي تشكيل مي دهند.«

ظاهراً تنها نماين��دگان مرتبط با ام��ور جامعه 
پزشكي در شوراي عالي بيمه سلامت، سازمان 
نظام پزشكي و وزارت بهداشت هستند كه البته 
وزارتخانه هم خيلي جاها ب��ا توجه به تبعيت از 
دس��تورات مقامات بالا در دول��ت، طبعاً نظرات 
و ديدگاه هاي سازمان نظام پزش��كي را مدنظر 
نخواهد داشت و در نتيجه، تنها سازمان جامعه 

پزشكي در اين شورا  تنها است. 
 واقعي شدن تعرفه ها به ضرر مردم است

رئيس نظام پزش��كي كرج مي پذي��رد حتي اگر 
فرض كنيم ك��ه تعرفه ها واقعي ش��ود، به ضرر 
مردم خواهد بود، زيرا در دنيا بخش عمده اي از 

هزينه هاي درمان را بيمه ها پرداخت مي كنند، اما  
در ايران حدود ۳0 تا ۳۵ درصد را بيمه ها پوشش 
مي دهند و الباقي از جيب مردم پرداخت مي شود.   
وي تأكيد مي كند: »طي سال هاي گذشته بيمه ها 
در كش��ور از محل پول م��ردم در بخش املاك 
و ساير حوزه ها س��رمايه گذاري كرده اند؛ يعني 
هم��ان كاري را كرده اند كه بانك هاي خصوصي 
انجام داده ان��د، اما در همان س��ال ها نيز حاضر 
نبودند مطالبات مؤسسات طرف قرارداد و جامعه 

پزشكي را به موقع پرداخت كنند.«
 سود بيمه ها و ضرر پزشكان

به گفته صداقت قلك بيمه ها شايد براي آنها سود 
داش��ت، اما براي پزش��كان، فقط زيان بود، زيرا  
زماني پول پزشكان را مي دادند كه ارزش آن پول 

حدود ۳0 تا ۵0 درصد كاهش پيدا كرده بود. 
صداق��ت وقتي درب��اره رنگ باخت��ن اخلاقيات 
در جامعه پزش��كي مي خواهد صحبت كند، به 
مهر مي گويد: »من به ش��دت با اين موضوع كه 
اخ��لاق پزش��كي در جامعه رنگ باخته اس��ت، 
مخالفم و معتق��دم  درصد اندك پزش��كاني كه 
تخلف مي كنند، قانون براي برخورد با آنها وجود 
دارد و اين اف��راد را نمايندگان جامعه پزش��كي 

نمي دانيم.«
از نگاه وي اگر اخلاق پزش��كي رنگ باخته بود، 
در زمان بحران ه��ا نبايد جامعه پزش��كي ديده 
مي ش��د. اگر اخلاق پزش��كي رن��گ باخته بود، 
جامعه پزشكي نه در دوران دفاع مقدس بود و نه 
در دوران پاندمي كرونا و بحران هايي مثل سيل و 
زلزله حضور داشت. اگر اخلاق پزشكي در جامعه 
رنگ باخته بود، نبايد شاهد خدمت پزشكان در 
بخش دولتي باش��يم، زيرا  بايد ايثارگر باشيد تا 

بتوانيد در بخش دولتي خدمت كنيد. 
 باري كه بر دوش بيماران مي ماند

مزد بالاي درم��ان يا كم كاري و كنار كش��يدن 

بيمه ها هر كدام كه باشد، مردم و بيماران را تحت 
فشار گذاشته است، به گونه اي كه همه ساله تعداد 
قابل توجهي از بيماران سخت و صعب العلاج زير 

خط فقر سقوط مي كنند. 
بنا بر گزارش بانك جهان��ي، پرداخت از جيب 
خانوارهاي ايراني ب��راي هزينه هاي درماني در 
سال 1۳9۷ حدود ۳۵ درصد است كه اين ميزان 
بسيار بيش��تر از متوس��ط جهاني اين شاخص 
يعني 18 درصد بوده است. رتبه ايران در جهان 
در همان س��ال، رتبه 116 در بين 18۷ كشور 
بوده است. ش��اخص ديگر در بخش بهره مندي 
از سيستم س��لامت، هزينه هاي سلامت منجر 
به فقر است. اين شاخص حدي است كه خانواده 
در حالت عادي بالاي خط فقر است، اما پس از 
پرداخت هزينه هاي بهداش��تي از جيب به زير 
خط فقر مي رس��د. به بيان ديگر فقر ناش��ي از 
درمان را تجربه مي كند. بررسي هاي وزارت رفاه 
نشان مي دهد در س��ال 1۳98، ميزان شاخص 
در سطح كش��وري 2/84 درصد، روستايي2/8 
درصد و ش��هري 2/8۵ درصد بوده است. به اين 
معنا ك��ه 2/8درصد از جمعيت كش��ور، يعني 
حدود 2 ميليون و ۳80 هزار نفر در سال 1۳98 
به واسطه هزينه هاي بهداشت و درمان زير خط 
فقر رفته اند. در اين ميان كم نيستند پزشكاني 
كه حتي از حق رس��مي و قانوني خود و همان 
رش��د 28 درصدي تعرفه ها هم چشم پوش��ي 
و بيماران بي بضاعت را به ط��ور رايگان درمان 
مي كنند، اما برخي پزشكان هم منتظر بيمه ها 
نمي مانند ت��ا تعرفه هايش��ان را واقعي كنند و 
درس��ت در همان زمان كه بيمه ها مشغول به 
س��رمايه گذاري در حوزه املاك هستند، خود 
دست به كار واقعي كردن تعرفه ها مي زنند و در 
اين ميان بيماران هس��تند كه زير بار اين فشار 

سنگين كمر خم مي كنند. 
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توزيع ۲۱۰۰ ميليارد تومان اعتبار براي مقابله با گرد و غبار در ۴ سال

رنجور بیماران بنگاه داری بیمه ها روی تن 
بيمه ها پولي را كه از مردم مي گيرند و بايد به پزشكان و مراكز ارائه دهنده خدمات بهداشتي- درماني پرداخت كنند

صرف سرمايه گذاري هايي در حوزه ملك و مسكن مي كنند

دبي�ر س�تاد ملي 
سياس�تگذاري و   محیط زیست

مديريت پديده گرد و غبار س�ازمان حفاظت 
محيط زيست با اشاره به افزايش گرد و غبار در 
ماه هاي اخير و تفاهمنامه هاي امضا ش�ده با 
كشورهاي همس�ايه براي كنترل اين پديده  
گفت: در اعلاميه اجلاس وزراي محيط زيست 
كشورهاي منطقه موضوع سازمان منطقه اي 
گرد  و  غبار مطرح شد و ما در حال فراهم كردن 
هس�تيم.  آن  راه ان�دازي  مقدم�ات 
عل��ي محمد طهماس��بي بيرگاني، دبير س��تاد 
ملي سياستگذاري و مديريت پديده گرد  و  غبار 
سازمان حفاظت محيط زيست گفت: كشورهاي 
عراق و س��وريه هم ب��ه دليل نزديك��ي مناطق 
غبارخيز آنها به ايران و ه��م به دليل تكرار وقوع 
گرد  و  غبار اهمي��ت زيادي دارند. كش��ور عراق 
با داش��تن حدود 2۳/8 ميلي��ون هكتار منطقه 
غبارخيز  ك��ه در مقايس��ه با مناط��ق غبارخيز 
كش��ور ما خيلي گس��ترده تر اس��ت، در اولويت 
اول فعاليت هاي مقابله با گ��رد  و  غبار قرار دارد. 
كشور سوريه نيز حدود 4 ميليون هكتار منطقه 
غبارخيز دارد كه 90 درصد گ��رد  و غبارهاي با 
منش��أ خارجي در ايران از آن نش��ئت مي گيرد. 
كشورمان از اس��فندماه س��ال 1400 تا تيرماه 
1401 بس��يار درگير پديده گرد و غبار با منشا 
خارجي شد كه در سوريه شكل مي گرفتند و در 

عراق تشديد و سپس وارد ايران مي شدند. 
وي ادامه داد: طبق تفاهمنامه هاي امضا ش��ده 
با عراق و س��وريه، برنامه ريزي ه��اي لازم انجام 
شده اس��ت تا براي انتقال دان��ش  و تجربه هاي 
كشورمان، يك تيم عملياتي را تا پايان مهرماه به 
عراق سپس و در صورت فراهم بودن شرايط تيمي 

را به سوريه اعزام كنيم تا مناطق غبارخيز در اين 
مناطق را شناسايي كنند و همكاري با كشورهاي 

همسايه را به  صورت عملياتي آغاز كنيم. 
دبير ستاد ملي سياستگذاري و مديريت پديده 
گرد  و غبار س��ازمان حفاظت محيط زيست در 
راستاي همكاري با كشورهاي همسايه توضيح 
داد: اين فعاليت ها و مش��اركت ها با كشورهاي 
همسايه به آن معنا نيست كه ايران تمام اقدامات 
لازم را در كشور عراق به منظور كاهش گرد و غبار 
انجام دهد. عراق وظايف خود را در اين زمينه دارد 
و ما در صدد انتقال تجربيات خود طي شش سال 

گذشته هستيم. 
وي افزود: قابل چشم پوشي نيست كه عراق طي 
ساليان گذشته اقداماتي در خصوص كنترل گرد 
و غبار انجام داده، اما تاكنون همكاري مشتركي 

با ايران نداشته است. قرار شده است، اولين گام را 
ما برداريم و در اين زمينه در حال رايزني با برنامه 
پيشرفت و توسعه ملل متحد )UNDP( هستيم 

چون اعلام آمادگي كرده اند. 
 طهماسبي بيرگاني ادامه داد: با سازمان برنامه 
و  بودجه نيز هماهنگي هاي لازم انجام شده است 
تا طبق بيانيه  وزراي محيط زيس��تي در اجلاس 
ته��ران، اعتباراتي ب��راي اقدامات مش��ترك با 

كشورهاي همسايه اختصاص يابد. 
وي درباره آخرين وضعيت س��ازمان منطقه اي 
گرد و غبار اظهار كرد: در اعلاميه اجلاس وزراي 
محيط زيست كشورهاي منطقه در 21 تيرماه، 
اين موضوع مطرح شد و ما در حال فراهم كردن 
مقدمات آن هستيم. نكته قابل توجه اين است كه 
اقدامات بين المللي زمان بر اس��ت و به برگزاري 

جلسات نياز دارد. ما در حال پيگيري هستيم تا 
طبق آن بيانيه، سازمان منطقه اي را ايجاد كنيم. 
دبير ستاد ملي سياستگذاري و مديريت پديده 
گرد  و غبار س��ازمان حفاظت محيط زيس��ت به 
ايسنا افزود: دو برنامه عمل زيرمنطقه اي نيز تهيه 
شده است كه ملاك كار را آن بيانيه گذاشته ايم و 
به نظر من، اقدامات خوبي در حوزه بين المللي و 

طي سال هاي اخير انجام شده است. 
وي ضمن تأكيد بر اينكه فعاليت هاي مرتبط با 
بيابان زايي طيف گسترده اي دارد، گفت: تاكنون 
حدود 2/۵ ميليون هكتار اقدامات مديريت گرد  
و غبار انجام داده ايم. همكاران در سازمان منابع 
طبيعي و آبخيزداري در همه حوزه هاي مقابله با 
بيابان زايي فعاليت مي كنند. به طور مثال اگر در 
منطقه اي افت س��طح آب هاي زيرزميني اتفاق 

افتد، اين يك نوع بيابان زايي است. 
دبير ستاد ملي سياستگذاري و مديريت پديده 
گرد و غبار ادامه داد: اقدامات س��ازمان حفاظت 
محيط زيست، فعاليت هاي تخصصي است و طي 
سال هاي 1۳96 تا 1400 نزديك به 2هزارو100 
ميليارد تومان اعتبار وي��ژه براي گرد و غبار بين 
تمام دستگاه هاي اجرايي مرتبط توزيع و حدود 
2/۵ ميليون هكتار اقدامات اصلاحي پيشگيرانه 
و مقابله اي انجام شده است كه مي توان به جنوب 
ش��رق اهواز به عنوان نمونه ب��ارز اين فعاليت ها 

اشاره كرد. 
طهماسبي بيرگاني در پايان تصريح كرد: از سال 
گذش��ته تاكنون خيزش گرد  و  غبار اتفاق افتاد، 
ولي در جنوب ش��رق اهواز، ك��ه دولت براي آن 
خيلي تلاش كرد، گرد  و  غبار زيادي نداشتيم و 
اين مسئله گوياي اين است كه در صورت داشتن 

اعتبار و برنامه ريزي مي توانيم موفق شويم. 

 ش��هردار تهران با بيان اينكه منطقه 19 ظرفي��ت بي نظيري براي 
الگوهاي زيست ش��هري دارد، گفت: كوره هاي آجرپزي منطقه 19 به 

بزرگ ترين فرصت اين منطقه تبديل خواهد شد. 
 سخنگوي وزارت بهداشت از صفر شدن تعداد شهرهاي با وضعيت 

قرمز در كشور خبر داد. 
 قائم مقام سازمان دانش آموزي از راه اندازي موكب فرزندان حاج قاسم 
در ابتداي مسير پياده روي اربعين حسيني در عمود يك نجف اشرف 
خبر داد و گفت: دانش آموزان در اين موكب سازماندهي و بسته هايي در 
اختيارشان قرار مي گيرد و آموزش هاي كوتاهي مي بينند تا بتوانند به 

عنوان خادمان سيار به زائران حسيني كمك و خدمت كنند. 
 دبير علم��ي هفتمين جش��نواره دانش آموزي ابن س��ينا گفت: در 
جشنواره امس��ال 2هزارو400 تيم در س��ه مقطع ابتدايي، متوسطه 
اول و دوم از سراسر ايران و هشت كشور از قاره هاي مختلف به صورت 

بين المللي به رقابت پرداختند. 

چرا »سخن درست« كافي نیست؟
هر حرفي كه در روابط اجتماعي م��ان با ديگران مي زنيم، حكم »چك 
كشيدن« را دارد و هر اندازه كه منصب و جايگاه اجتماعي ما پررنگ تر 
مي ش��ود، اين چك كش��يدن ها تبعات و اثرگذاري بيش��تري برجاي 

مي گذارد. 
اگرچه ظاهراً داشتن دس��ته چك براي چك كش��يدن و حك ارقام و 
قطاري از اعداد طولاني در آن كافي است، اما چه كسي است كه نداند 
آن دس��ته چك و آن اعداد و ارقام به منابع، اعتب��ار و پس اندازي قابل 
استناد تكيه داده است و بدون آن ذخاير، آن اعداد و ارقام هر اندازه هم 

كه درشت باشد، بي ارزش مي شود. 
راز اينكه امروز »س��خنان درس��ت« برخي از مس��ئولان ب��ا واكنش 
خشم آلود جامعه مواجه مي شود و نمي تواند افكار عمومي را اقناع كند، 

در همين جاست. 
برخلاف گزاره هاي رياضي كه ش��رط درس��تي نتايج در آن، پايبندي 
به قواعد و قوانين درون همان معادله و مس��ئله دارد و كاري با زندگي 
شخصي، منش و پشت صحنه هاي شخصيت رياضيدان ندارد، در عالم 
سياست وقتي سخني گفته مي شود، هر اندازه هم كه آن سخن در جاي 
خود درست باشد، مخاطب به پس زمينه، سابقه، كنش هاي پيشين و 
نيات احتمالي آن سياستمدار نگاه مي كند كه  آيا آن موضع، تناسبي با 

مرام، منش و كارنامه سياسي آن فرد دارد؟
چندي پيش در يكي از شبكه هاي اجتماعي، سخن يك نماينده مجلس 
آمده بود ك��ه »كارمندان براي رض��اي خدا به م��ردم خدمت كنند. « 
دعوت اين نماينده به خدمت كه مفهومي گره گشا و قابل دفاع در حل 
چالش هاي امروز جامعه ايران است، قاعدتاً بايد با استقبال افكار عمومي 

مواجه شود، اما چرا واكنش خشم آلود كاربران را برمي انگيزد؟
به خاطر اينكه پيشتر خبرهايي از دارايي ها و پس زمينه خانوادگي همان 
نماينده منتشر شده كه اجازه نمي دهد مخاطب دعوت آن مسئول را 

بپذيرد و آن را واقعي و منطبق بر زندگي شخصي او بداند. 

زهرا چیذري
  گزارش  یک

حسین سروقامت

قديمي ترها! دست مريزاد  كه به ما ياد داديد مسائل را همانگونه 
كه هس�تند، ببينيم، خزعبلات را بر زبان جاري نكنيم، كمتر 

شعار داده، بيشتر عمل كنيم و. . . 
اما فقط همين؟ امروزه اين قبيل آموزش ها نياز نس�ل جوان را 

برآورده مي كند؟
چرا از آموزش هاي بنيادين سخن نگوييم؟

ما مهارت »استعداديابي« و توسعه فردي را بلديم؟
مي توانيم كاري كنيم ك�ه بهترين خودمان باش�يم؟ بلديم از 
طريق »رس�يدن به نهايت اس�تعداد« حيطه وجودي خود را 

گسترش دهيم؟
از عملكرد چهار حوزه توسعه فردي شامل سر، قلب، دست ها و 

سلامت چيزي مي دانيم؟
با عبارت كليدي »آموختن چگونه انجام دادن از طريق به انجام 

رساندن« آشناييم؟
از تأثير اقدامات مربوط به حيطه شهروندي، زندگي سالم، علم، 

مهندسي و تكنولوژي بر توسعه فردي خبر داريم؟
ناز شست قديمي ترها! اما هنوز مس�ائل مهمي وجود دارد كه 

آموزش آنها به نسل جوان واقعاً ضروري است. 
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 ش�هروند – تهران: از مس��ئولان آموزش  و پ��رورش تقاضا 
مي كنم كه بر قيمت گذاري سرويس مدارس نظارت جدي تري 
داشته باشند. با يك حساب سرانگشتي س��رويس مدارس براي 
جابه جايي دانش آموزان مبالغ بيش��تري از يك تاكسي اينترنتي 
در همان مسير دريافت مي كنند. سرويس مدارس با وجود اينكه 
به صورت اختصاصي براي يك دانش آموز نيست، اما در دريافت 
هزينه به صورت دربست حساب مي كند. اين قيمت بايد سرشكن 
شود بين دانش  آموزان نه اينكه از هر كدام از دانش آموزان هزينه 
كامل رفت  و  برگشت دريافت شود. مسئولان به فكر باشند، اوضاع 

اقتصادي مردم خراب است. 
  عادلي - ته�ران: در ماه هاي گذشته و روزهاي منتهي به ايام 
اربعين هم از رسانه ملي و هم از ديگر رسانه هاي جمعي به شدت 
براي حضور مردم در مراسم اربعين دعوت شده است. بعد از استقبال 
زياد مردم در اين مدت به دليل اينكه دو س��ال بود به خاطر كرونا 
امكان حضور نداش��تند، به يك باره رويه عوض شد و از مردمي كه 
خود را مهياي حضور در اين مراسم معنوي كرده اند، تقاضا مي كنند 
كه به مرزها مراجعه نكنند! واقعاً اين مسائل قابل پيش بيني نبود؟ 
مگر براي اولين بار چنين رويدادي را تجربه مي كرديد؟ سال هاي 
متمادي اين مراسم برگزار شده است و استقبال مردم هميشه پرشور 
بوده است؛ آيا امكان برآورد جمعيت و مهيا كردن زيرساخت ها وجود 
نداشت؟ آيا مس��ئولان كش��ور ما از وضعيت زيرساخت هاي عراق 
)حمل و نقل  و اسكان( بي خبر بودند؟! چه شده  كه به يكباره چنين 
مشكلاتي پيش آمده است؟ لطفاً اينقدر با اعصاب و روان مردم بازي 

نكنيد و هر چه سريع تر اين مشكلات را رفع كنيد.

سلام بر ش�ما مخاطبان هميش�گي »جوان«. 
اين س�تون متعلق به شماس�ت. دلگويه هاي 
ش�ما عزي�زان را از طري�ق ش�بكه هاي 
 ۰۹۱۹۰۹۶۸۵3۰ ش�ماره  ب�ا   اجتماع�ي 
يا تلفن: ۸۸۴۹۸۴۴۸ پذيرا و  ش�نوا هستيم. 
در نظر داشته باش�يد اين ستون را مسئولان و 

مديران با حساسيت ويژه مي خوانند.  اسكن كنيد

افزوده شدن 1500 هكتار فضاي سبز
 به تهران

س�بز  فضاه�اي  و  بوس�تان ها  س�ازمان  عام�ل  مدي�ر 
ش�هرداري ته�ران از ت�لاش ب�راي تمل�ك ۲۱ ب�اغ در ش�هر 
ته�ران و اح�داث ۲3 پ�ارك ت�ا پاي�ان س�ال  ج�اري خب�ر داد. 
علي محمد مختاري، مدير عامل سازمان بوس��تان ها و فضاهاي سبز 
ش��هرداري تهران در مراس��م افتتاح بوس��تان فرامنطقه اي ايرانيان 
در منطقه 19 در جريان پروژه »ش��نبه هاي امي��د و افتخار« با تأكيد 
بر اينكه صد درصد از آب غير ش��رب براي آبياري فضاي س��بز تهران 
استفاده مي كنيم، ادامه داد: آب مورد استفاده در فضاي سبز صددرصد 
پس��اب تصفيه شده اس��ت و س��عي داريم از منابع آب هاي زير زميني 
اس��تفاده كنيم تا اس��تفاده از منابع چاه ها به منظور كاهش س��رعت 

فرونشست متوقف شود. 
وي از قرارداد با وزارت نيرو براي آبياري از منابع آبي غير ش��رب خبر 
داد و گفت: برداش��ت از منابع زير زميني به مقدار چشمگيري كاهش 
يافته اس��ت. گام بزرگ ديگرمان اين بود كه كاشت چمن در فضاهاي 

سبز تهران ممنوع شده است. 
مختاري با اشاره به اينكه در بوستان تازه تأسيس ايرانيان، صددرصد از 
گونه هاي گياهي مقاوم به كم آبي استفاده شده و ۳00 هزار گونه گياهي 
در عرض يك ماه كاشته اند، ابراز داشت: مي توان در اين حوزه هم كار 

جهادي انجام داد. 
مدير عامل سازمان بوستان ها و فضاهاي سبز شهرداري تهران گفت: در 
راستاي هوشمند سازي آبرساني و افزايش راندمان و بهره وري و استفاده 
حداكثري از انرژي هاي نو و تجديد پذير، مركز تهران هوشمند چندين 
جلسه در بحث آب داشته و كارهاي خوبي در شهر تهران انجام خواهد 

شد؛ ارتباطات خوبي هم با شركت هاي دانش بنيان انجام شده است. 
وي ارائه طرح بوستان مادر و كودك را خواس��ته بانوان كشور به ويژه 
بانوان ش��هر تهران عنوان كرد و گفت: مش��كلاتي در بوستان ها براي 

خانواده ها و كودكان داريم. 
مختاري به تشريح توسعه متوازن مبتني بر عدالت اجتماعي در فضاهاي 
سبز شهر تهران پرداخت و ابراز داشت: سرانه فضاي سبز در تهران بالاتر 

از استاندارد است، اما توزيع عادلانه نيست. 
وي افزود: ظرف چهار سال براي مناطق كم برخوردار، هر سال يك متر 

سرانه فضاي سبز را افزايش دهيم. 
مختاري از تلاش براي تملك 21 باغ در شهر تهران و احداث 2۳ پارك 
تا پايان سال  جاري خبر داد و گفت: بزرگ ترين پروژه در دست احداث 
طرح احداث فضاي سبز هزارو۵00 هكتاري در اراضي كلي كه در اختيار 
برخي ارگان ها است به حساب مي آيد كه اكنون در اختيار شهرداري 
قرار گرفته است؛ اين پروژه را بسترسازي كرده ايم و تا آذر با آبرساني از 
1۵ اسفند با كاشت درختان در 11 نقطه شهر تهران مورد بهره برداري 

قرار خواهد گرفت. 
وي يادآور ش��د: همچنين رود دره فاز يك و دو فرخزاد، پروژه جنوب 
بزرگراه امام علي به طول 9 كيلومتر و پروژه چهارباغ به مس��احت 4۳ 

هكتار هم در دست اقدام است. 

طراحي 2 ستاد عملیاتي
 براي رفع مشكلات مناطق حاشیه نشین

رف�ع  درب�اره  كش�ور  اجتماع�ي  ام�ور  س�ازمان  رئي�س 
مش�كلات مناط�ق حاشيه نش�ين توضيحات�ي ارائ�ه ك�رد. 
محمد عباسي، معاون وزير كشور و رئيس سازمان امور اجتماعي كشور 
گفت: سازمان بازآفريني شهري كه زيرمجموعه وزارت مسكن، راه و 
شهرسازي است، متولي محاسبه و ارزيابي سكونتگاه هاي غيررسمي 
و حاد است. طبق آنچه اين سازمان بارها اعلام كرده است، بخش بسيار 
زيادي از بعضي از نقاط ش��هري و روستايي در س��ال هايي به عنوان 
سكونتگاه هاي غيررسمي يا مناطق حاد تلقي ش��ده اند و نزديك به 
10ميليون نفر از جامعه ما در مجموعه اين مناطق تعريف مي شوند. 

وي ادامه داد: البته بايد توجه داشته باشيم كه همه اين مناطق يكسان 
و بحراني نيس��تند. اين مناطق در حاشيه ش��هرهاي بزرگ بيشتر 
ديده مي شوند؛ به عنوان يك واقعيت و به عنوان يكي از آسيب هاي 
اجتماعي در گروه بررسي آس��يب هاي اجتماعي محاسبه شده اند و 
مقام معظم رهبري هم در تأكيدات جدي ش��ان به متوليان نظام در 
طول پنج الي شش سال گذش��ته اين بوده است كه اين مناطق حاد 
و غيررس��مي را به عنوان يكي از آس��يب هاي اجتماعي مورد هدف 

قرار دهند. 
رئيس سازمان امور اجتماعي كشور با اشاره به اقدامات برنامه ريزي 
شده براي رفع مشكلات اين مناطق تصريح كرد: در دولت سيزدهم 
اين جريان در يك نگاه نظام مند در دو بعد برنامه ريزي شده اس��ت. 
مناطق حاشيه اي در نظام كالبدي و سازندگي ها و شهرسازي ها ديده 
شده  و ضروري است كه از اين به بعد به آن توجه شود، چراكه بخشي 
از آسيب هاي ديگر اخلاقي درون اين مناطق لانه كرده است و با توجه 
به اينكه اين مناطق در حاشيه هستند، ممكن است برخي از جرائم در 

آنجا تقويت شود و برخي از مجرمان به آنجا پناه بياورند. 
عباسي با بيان اينكه مسئله ديگر بعد فرهنگي در اين مناطق است، 
به ايلنا گف��ت: در قرارگاه كالبدي و س��ازندگي در وزارت كش��ور و 
س��ازمان امور اجتماعي براي اين مناطق برنامه ريزي شده اس��ت و 
همچنين به عنوان يك پايگاه فرهنگي اجتماعي برنامه ريزي هايي 
براي اين مناطق صورت گرفته است تا بتوان با آسيب هاي درون اين 
مناطق مقابله جدي كرد؛ اقداماتي كه در اين مناطق انجام مي شود، 

چند جانبه است. 
وي تأكيد كرد: موضوعاتي مانند مدرسه، بهداشت، مراكز فرهنگي و 
بسياري از پايگاه هاي اجتماعي كه مردم اين مناطق از آن محروم بوده و 
نيازمند آن هستند در دستور كار قرار گرفته است. خوشبختانه مجلس 
شوراي اسلامي امسال اعتبار قابل توجهي را براي توجه به اين مسائل 
در بودجه سال 1401 در اعتبارات سازمان اجتماعي قرار داده است. اين 

امر مي تواند در بازسازي اين مناطق كمك كننده باشد. 
رئيس س��ازمان امور اجتماعي كش��ور خاطر نش��ان كرد: در دولت 
سيزدهم و سازمان امور اجتماعي نيز اين اراده وجود دارد و اين كار 
را در قالب دو پايگاه يا دو س��تاد عملياتي طراحي كرده ايم. اراده اي 
شكل گرفته است كه امسال بخشي از اين بحراني ترين مناطق را مورد 
هدف قرار دهيم. ما از طريق استفاده از ظرفيت هاي محلي، منطقه اي 
و جغرافيايي و ظرفيت هاي مردم��ي برنامه هايمان را پيش خواهيم 
برد. فكر مي كنم ب��ا اراده دولت، اس��تفاده از امكانات و ظرفيت هاي 
جغرافياي��ي و گروه هاي مردمي مي توانيم مش��كلات اين مناطق را 

كاهش دهيم. 

حسن فرامرزي


